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لبخند لبخند پرندپرند
 گزارش میدانی از خوشحالی مردم 
برای راه اندازی متروی پرند پس از 18 سال انتظار

شــنبه شــنبه 1111 آذر  آذر 14021402- شــماره - شــماره 89598959شــنبه شــنبه 1111 آذر  آذر 14021402- شــماره - شــماره 89598959
تأمین منابع مالی، یکی از علل اصلی اجرا نشدن قانون هوای پاک

محمــد میرزایی قمی، مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیــت هوای تهران: براســاس گزارش مرکــز پژوهش های 
مجلس، قانون هوای پاک به صورت کامل اجرایی نشــده اســت و برخی دســتگاه ها در اجــرای تکالیف دچار 

مشکل شده اند. نحوه تأمین منابع مالی، یکی از علت های اصلی عدم اجرای برخی مفاد این قانون است.

با ورود ۷۹۱واگن، بخشی از عقب ماندگی ها جبران می شود
سرهنگ ابوالفضل موسوی پور، رئیس پلیس راهور تهران بزرگ: تنها راه عبور از ترافیک و روان سازی ترافیک، افزایش 
ظرفیت حمل ونقل عمومی است. ما باید به سمت هوشمند سازی  سطح شهر برویم. با ورود ۷۹۱واگن به ظرفیت 
حمل ونقل عمومی، شاهد تغییر جدی در ناوگان حمل ونقل خواهیم بود و بخشی از عقب ماندگی ها جبران می شود.

توسعه حمل و نقل حومه ای؛ راهکار بزرگ کاهش آلودگی هوای تهران
محسن پورسیدآقایی، معاون اسبق حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران: متروی پرند کمک زیادی به حل 
مسائل ترافیکی می کند. هرقدر بتوانیم مردم را از سایر شهرها با قطار به تهران منتقل کنیم، می تواند نقش 

به سزایی در ورودی خودروها داشته باشد و ترافیک شهر تهران را کم کند.

پرداخت تسهیلات به بافت فرسوده بسیار کند است
مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی شــهر تهران: یکی از مولفه های مهم در بازآفرینی و نوسازی بافت های 
فرسوده، موضوع تسهیلات کم بهره است، اما تاکنون این تسهیلات بانکی مورد انتظار پرداخت نشده است. دولت 

برای بانک ها در قانون بودجه مشخص کرده که ۲۰درصد از تسهیلات خود را به حوزه مسکن اختصاص دهند.

مهدی اسماعیل پور؛ روزنامه نگارپروژه

گزارش کار امروزگزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

طرح »من شهردارم۲«، با حضور ۱۴۳سفیر اداری و ارائه ۱۲۶پروژه ۱
شهری برای نظرسنجی از شهروندان منطقه یک آغاز شد.

منطقه 

تامین اعتبار هزارمیلیارد تومانی برای رفع معارضــان ادامه بزرگراه ۹
یــادگار امــام)ره( الزامــی اســت و تــلاش می شــود تــا پایان امســال 

معارضان خصوصی این بزرگراه رفع شوند.

منطقه 

جشــنواره خرمالو و جشــنواره شــاتوت از مهم تریــن و قدیمی ترین 5
جشــنواره ها در بافت ســنتی کن اســت که هر ســاله پذیرای شمار 

زیادی از همشهریان عزیز و شهروندان گرامی منطقه است.

منطقه 

طرح نظافــت معابــر و لایروبی جوی هــا در خیابــان مولوی غربی در ۱2
قالــب طرح_جمعه_تعطیل_نیســت، توســط تیــم اداره خدمات 

شهری شهرداری ناحیه۴ منطقه اجرا شد.

منطقه 

۴دوربرگــردان جدید در اطــراف میدان مهتدی در راســتای کاهش ۱8
بار ترافیک بزرگراه های شهیدبروجردی و آزادگان احداث می شود.

منطقه 

به منظور ارتقای کیفیت زندگی و افزایش سرانه مطلوب فضای سبز، 3
عملیات اجرایی پروژه احداث بوستان چمران در منطقه آغاز شد. در 

این بوستان ضوابط ویژه معلولان رعایت خواهد شد.

منطقه 

۲طرح فاخر »سوزن طلایی« و »دختران خودساخته« از این منطقه ۱۱
با محوریت مساجد مقام برتر را کسب کردند.

منطقه 

عملیات احداث رفیوژ میانی خیابان نوری در راستای افزایش ایمنی ۱6
عبور و مرور عابران و روان سازی  ترافیک آغاز شد.

منطقه 

جلسه توجیهی سفیران دومین رخداد »من شهردارم« در منطقه با ۷
حضور شهردار، معاونان، مدیران و سفیران منتخب اجرای این طرح 

در ساختمان ستادی منطقه برگزار شد.

منطقه 

بررسی وضعیت پروژه های توسعه محلی در دستور کار قرار دارد  و  ۱4
از روند کار بازدید به عمل آمد. 

منطقه 

ویژه برنامــه هفتــه گرامیداشــت بســیج بــا حضــور محمدتقــی 20
شاهچراغی، معاون سیاسی وزیرکشور در ایوان ری برگزار شد.

منطقه 

ســاماندهی اصناف و مشــاغل مزاحم در ایــن منطقه انجام شــد و 2
برخورد با واحدهایی که ضوابط شــغلی را رعایت نمی کنند، به طور 

مستمر ادامه دارد.

منطقه 

ســایت اصلی برف روبی به منظــور تســهیل در تردد شــهروندان در ۱0
فصل بارش راه اندازی شد.

منطقه 

عملیات هرس و بازپیرایی ۶۰هزار درخت در معابر و بوســتان های 6
بخش مرکزی شهر تهران آغاز شــده است و تا ۱۵اســفندماه ادامه 

خواهد داشت.

منطقه 

معاونــت اجتماعــی و فرهنگــی منطقــه، همایــش توجیهــی طــرح ۱3
آموزش، اشــتغال و ثبت نام شــهروندان متقاضی کار را با مشارکت 
یکــی از مجموعه هــای خدمت رســانی در بســتر فناوری هــای نوین 

برگزار کرد.

منطقه 

خانــه اتیســم بــا حضــور معــاون برنامه ریــزی شــهرداری تهــران در ۱۹
درمانگاه شهدای شهرداری منطقه راه اندازی شد.

منطقه 

احــداث خانــه کشــتی شــهدای شــمیران نو آغــاز شــد و به منظــور 4
پاســخگویی به نیازهــای مردمی و تشــویق و ترغیب بیشــتر نســل 
جوان بــه ورزش ازجمله ورزش کشــتی، این پروژه در دســت اقدام 

قرار گرفت.

منطقه 

عملیات شست وشــوی معابر فرعی و اصلی و باغچه ها و همچنین ۱۷
نظافت، لایروبی و کانیوتراشی انهار در ناحیه۲ انجام شد.

منطقه 

با هدف ساماندهی مشاغل سیار و بی کانون و ایجاد فضای مناسب 8
کسب وکار در سطح محلات، طی یک سال گذشته با برپایی مجموع 
۱۰هزار و ۲۶۰غرفه در پنجشــنبه بازار محله کرمان، مشاغل سیار و 

اقشار آسیب پذیر ساماندهی شدند.

منطقه 

نصب و مرمت چراغ های راهنمایی چشــمک زن ۴۰تقاطع ســطح ۱5
منطقــه در راســتای افزایــش ایمنــی و مناسب ســازی تقاطع هــا 

انجام شد.

منطقه 

در راســتای ایجاد فضاهای مناسب شــهری، جمع آوری ۱۰۲ قلاده 2۱
سگ ولگرد در محلات ۱۳گانه منطقه انجام شد.

منطقه 

با تلاش حــوزه فنــی و عمــران منطقه، محله آبشــار تهــران صاحب 22
ساختمان سرای محله شد.

سال گذشته شهرداری تهران با هدف جلب مشارکت 
شهروندان در امور شــهر، پویش »من شهردارم« را 
اجرایی کرد؛ پویشی که زمینه سازی  مشارکت هزاران 
نفر شد و مدیریت شهری هم توانست براساس مطالبه 
و نظر شهروندان، پروژه ها را اولویت بندی کند. اکنون 
مرحله دوم این پویش با عنوان »من شــهردارم2« در 
دستورکار شهرداری تهران قرار گرفته و امروز در قالب 

هشتادوچهارمین رویداد شــنبه های امید و افتخار 
رونمایی و نظرسنجی عمومی پروژه ها آغاز می شود. 

ســخنگو و رئیس مرکز ارتباطات و امــور بین الملل 
شــهرداری تهــران در تشــریح این برنامــه گفت: 
»زیرساخت های خوبی برای اجرایی شدن نظرسنجی 
»من شهردارم2« فراهم شــده و پیش بینی می کنیم 
بیش از یک میلیون نفر از شهروندان در این نظرسنجی 

مشارکت داشته باشند.« 
عبدالمطهــر محمدخانی بــا بیان اینکه ســال قبل 
حدود 2هزار پروژه در نظرســنجی قرار گرفت، گفت: 
»برای اجرای طرح های »من شــهردارم2« هم مانند 

انتظار 18ساله اهالی پرند به سر آمد. شادی پایان 
ســال های انتظار را می توان در تمام لحظاتی 
که ساکنان این شــهر از متروی پرند صحبت 
می کنند به چشم دید. انگار هریک از اهالی در 
تمام این سال ها، گم گشــته ای را طلب می کرد 
و اکنون آن زمانی اســت که نور شادی در قاب 
چشمانشان نشسته است. اهالی شهر ۴۵۰هزار 
نفری پرند و شــهرهای اطراف آن در تمام این 

سال ها به خود وعده می دادند که مترو می آید و 
آنها راحت تر قرار است برای کار، تحصیل، دیدن 
اقوام و خرید به تهران بیایند. هر بار که اخباری از 
مترو در گروه های پرند در فضای مجازی منتشر 
می شد نه تنها اهالی این شــهر اقماری، بلکه 
اقوام و آشنایان دست به دعا می شدند تا شاید 
مترو زودتر به این نقطه برســد و مسیر طولانی 
تا تهران و هراس راندن در آزادراه تهران-ساوه 

کاسته شود.
پرنــد پــر از ســاختمان اســت و در میان 
ســاختمان هایی با طراحی رومی و دیوارهای 
سنگی، کم نیســتند خانه هایی که معماری و 

طراحی  متفاوتی را نشــان می دهند. نبش هر 
خیابان و زیر خط ممتــد خانه های چند طبقه، 
مغازه های املاک با تابلوهای رنگارنگ شان هستند 
که جلب توجه می کنند. زهرا که خود ساکن پرند 
است و سال هاست در یک املاکی کار می کند، در 
رابطه با تأثیر مترو بر وضعیت مسکن این شهر 
می گوید: »چند  ماه پیش که خبر افتتاح مترو اومد، 
یهو قیمت ها تغییر کرد و افزایش قیمت نزدیک به 
۳۰درصد داشتیم، اما چون مدام امروز و فردا شد، 
این چند روز منتهی به افتتاح مترو تغییر چندانی 
نداشتیم؛ البته اینم بگم که بعد از افزایش قیمت 
ریزش قیمت محدودی هــم تجربه کردیم. هر 

خبری که از تست سرد و گرم مترو می اومد، این 
قیمت ها بالا و پایین می شد.« همکار زهرا دنباله 
حرف های او را می گیرد: »والا اینقدر امروز و فردا 
شد که حتی روز افتتاح هم همه می  ترسیدن که 
باز لغو بشه. اون روزهای اول که گفتن مترو میاد 
پرند، خیلی از تهران مشــتری می اومد و الان 
همه منتظرن که ببین واقعا افتتاح می شه یا نه. 
الان خیلی ها فکر می کنن که خونه های اطراف 
مترو خیلی گرون می شه، اما اینطوری نیست، 
اون خونه ها چون نزدیک کابل های برق فشــار 
قوی هستن، خیلی خواهان ندارن و تا الان هم 

قیمت شون تغییر خاصی نکرده.«

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

امید و 
افتخار

زینب زینال زاده
روزنامه نگار

 اگر کنکور قبول شوم 
با مترو به دانشگاه می روم

متروی پرنــد برنامه ریزی روزانه بســیاری از اهالی 
شــهر را تغییر می دهد و به دلیل دسترسی راحت تر 
به تهران می توانــد راه جدیــدی را پیش پای همه 
به خصوص افرادی که در ســن جوانــی و نوجوانی 
هستند، بگذارد. سمانه با کوله پشتی مشکی که روی 
چادر انداخته است، جزو همان نوجوان هایی است که 
خط آرزوهایش را روی ریل متروی پرند چیده است: 
»من ۱۷ســاله ام و از الان به وقتی فکر می کنم که 
کنکور بدم و دانشگاه قبول بشم. آخه دوست دارم که 
دانشگاه تهران درس بخونم و اون وقت با مترو خیلی 
راحت می تونم برم دانشگاه و بیام خونه. اگه با ماشین 

بخوام برم که خیلی سخت می شه.«

 اقوام  هم برای مترو 
دست به دعا شدند

انتظار برای افتتاح متروی پرند، باری است که تمام 
اهالی به دوش کشیده اند و شــادی پایان انتظار در 
میان اهالی قدیمی تر شدت بیشــتری دارد. میترا 
حدود۵۰سال دارد و ساکن پرند است. وی سال های 
ســکونت در پرند  را اینگونه توصیــف می کند: »ما 
خیلی منتظر مترو بودیم. یک کانال شهر پرند داریم 
و هر دفعه منتظر بودیم تا ببینیــم بالاخره بعد اون 
همه خبر از تست سرد و گرم، چه روزی خبر افتتاح 
رو می ذارن. من ۱۳ساله اینجا هســتم و هر بار که 
می خوام برم تهران داســتان دارم. هم از نظر هزینه 
برامون سخته و هم مسیر یکم خطرناکه. الان خیلی 
از فامیل هامون توی تهران هم دست به دعا شدن که 
این مترو زودتر افتتاح بشه، اونا بیشتر از ما ذوق دارن 
و مدام سؤال می پرســن. بهشون می گم ما این همه 
ســال صبر کردیم و این چند روز هم صبر می کنیم. 
من و همسایه مون 2 ماه درمیون برای خرید به تهران 
می ریم و الان برامون راحت تر می شــه. می تونیم با 

مترو راحت هفت تیر و سپهسالار بریم.«

 از ترافیک 
خلاص می شوم

وقتی سمانه در سربالایی خیابان و در میان آرزوهایش 
گم می شود، صاحب سوپرمارکت که برای لحظاتی 
شاهد این گفت وگو بود و انگار با شنیدن نام متروی 
پرند، گوش هایش تیز شــده بود، با شاگردش چند 

قدم جلوتر می آیند و می گوید: »واقعا افتتاح شده؟«
وقتی خیالش از بریده شــدن روبــان افتتاح مترو 
پنجشنبه  - ۹ آذر - راحت شد، از انتظار این سال ها 
می گوید: »من ماشین دارم، اما دروغ چرا این مترو 
خیلی به دردمــون می خوره و راحت تــر می تونیم 
بریم تهــران. دیگه وقتی زنم می خــواد خرید کنه، 
لازم نیست من باهاش در این ترافیک برم و بیام. من 
۱۰ســاله اینجا زندگی می کنم و خدایی رفت وآمد 

سخته.«
وقتی از صاحب مغازه در مورد هزینه تاکســی پرند 
به تهران می پرسم، شاگرد مغازه پیشقدم می شود: 
»تاکسی تا صادقیه و باقرشهر ۳۰هزار تومن می گیره، 
اتوبوس ۱۳هزار تومن و ون هم 2۰هزار تومن می  بره. 
اگه من بخوام با تاکسی هر روز برم و بیام یعنی هر روز 

فقط برای پول کرایه تاکسی ام دارم کار می کنم.«
شــاگرد مغازه که خبر افتتاح مترو قند در دلش آب 
کرده اســت با خوشــحالی می گوید: »اگه مترو راه 
بیفته، 2بــار در هفته می رم تهــران پیش رفیقام و 

برمی گردم؛ خیلی خوب می شه، خیلی.«

 مسیر پرند تا تهران
مرا از خانواده  ام دور کرد

برای پیمودن فاصلــه تهران تا پرند بایــد از آزادراه 
پرتصادف تهران-ساوه عبور کرد؛ موضوعی که باعث 
شده اســت تا برخی از اهالی عطای دیدار خانواده 
ساکن در تهران را به لقایش ببخشند. مصطفی که 
۱۱سال پیش به دلیل مســائل مالی و خرید خانه به 
پرند آمده است با ناراحتی از بعد مسافت پرند و تهران 
صحبت می کند: »پدر و مادر من در تهران ســاکن 
هستند و من ۱۱سال پیش به خاطر مسکن مهر اومدم 
اینجا و دیگه توی شهر پرند موندگار شدم. الان مترو 
که بیاد راحت تر می تونم به خانواده ام سر بزنم و اونا 
هم راحت میان پرند. متأسفانه خیلی از اطرافیانم اصلا 
سمت ما مهمونی نمیان، می گن شما خیلی دورید. 
این راه باعث شد من خیلی از خانواده ام دور بیفتم، 
سال های اول خیلی دلتنگ بودم، اما کم کم عادت 
کردم. الان امیدوارم که یه کم بهتر بشــه. خیلی ها 
به خاطر بحث مسافت به این شــهر نمیان، اما مترو 
که راه بیفته، اهالی اش بیشتر می شه.« او در رابطه با 
مسیر اتوبان ساوه گفت: »خود این مسیر هم خیلی 
خطرناکه؛ چون ماشین های سنگین زیادی رفت وآمد 
می کنند و محاله یه روز توی این جاده تصادف نشه.«

بلوار باهنر در شهر پرند، میعادگاه اهالی با متروست. 
در یک سوی بلوار، خانه های چند طبقه و دکل های 
برق فشار قوی با هم همنشین شــده اند و در سوی 
دیگر بلوار ورودی مترو با قطارهای آماده شــنیدن 
ســوت حرکت، خودنمایی می کننــد. اهالی بعد از 
۱۸ســال انتظار، این بار با خیــال راحت می توانند 
به صدای حرکت قطار روی ریل این ایســتگاه دل 
بسپارند و خاطره های تازه ای را برای خود رقم بزنند.

طرح »من شهردارم2«کلید خورد
رویداد شنبه های امید و افتخار، در برج میلاد به ایستگاه هشتادوچهارم رسید

ســال گذشــته بودجه اختصاص داده می شــود که 
قطعا این فرایند افزایشــی خواهد بــود.« در پویش 
»من شهردارم2«، یک نسخه واحد برای مناطق 22گانه 
پیشنهاد نمی شود و مناطق براساس نیاز و مطالبات 
اهالی، پروژه ها را تعیین و در قالب نظرسنجی آنها را 

اولویت بندی و عملیاتی می کنند.

جزئیات طرح »من شهردارم۱«

ثبت

پروژه

۱255

اتمام

پروژه

820

شرکت

نفر

350.000

توسعه حمل ونقل عمومی پایتخت به ویژه در بحث مترو یکی از برنامه های اصلی 
و اولویت دار علیرضا زاکانی به عنوان نوزدهمین شهردار تهران بود؛ وعده ای که با 
مرور کارنامه مترویی شهرداری تهران تا به امروز مشخص می شود فقط در حد 
حرف و شعار باقی نمانده است. عملکرد و دستاورد های ششمین دوره از مدیریت 
شهری آن هم تقریبا 2۷ ماه بعد از شروع به کار شهردار جدید، نشان می دهد که با 
وجود تمام مشکلات و موانع مالی و غیرمالی که بر سر راه شهرداری و مترو تهران 
بود، تحولی بزرگ در این بخش مهم از حمل ونقل پایتخت رخ داده است و علاوه 
بر آن، اتفاق ها و افتتاح های بزرگ تری نیز در راه است. این در شرایطی است که 
نباید فراموش کنیم در گذشته سکون و رکود نسبی را نه فقط در بحث توسعه 

که حتی در بخش بهره برداری از خطوط متروی تهران شاهد بودیم.
با افتتاح ایستگاه متروی شــهر پرند و ۱۹و نیم کیلومتر مسیر ریلی مربوط به 
آن، آمار عملکرد شــرکت متروی تهران در این دوره از مدیریت شهری یعنی 
تا آذرماه ۱4۰2)حدود2۷ماه(، شــامل بهره برداری از ۱۵ایستگاه، ۱۳ورودی 
جدید، یک پایانه مترویی و همچنین 42کیلومتر مســیر ریلی می شود که از 
حیث میانگین بهره برداری های سالانه، یکی از دوره های متمایز در طول تاریخ 

تاسیس متروی پایتخت است.
 به این دســتاورد ها باید نهایی کردن و انعقاد ۷۹۱دستگاه واگن چینی و اخذ 
تأییدیه نهایی قطار ملی را هم اضافه کرد که در این دوره با تکمیل این پروژه، 
امکان تولید انبوه ۱۱۳واگن از محل قرارداد قطار ملی مترو توســط شرکت 

واگن سازی  و پیمانکاران مربوطه ایجاد شده است.
در بحث خطوط جدید ۸تا ۱۱متروی تهران نیز حفاری خط ۱۰مترو در یک 
جبهه آغاز شــده اســت. خط۹نیز به زودی و در نیمه دوم امسال با مشارکت 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی آغاز خواهد شــد. همچنین برای ساخت 
خط۱۱نیز با شرکت های چینی و داخلی قراردادهایی بسته  شده است و امسال 

عملیات عمرانی آن آغاز می شود.
برای خط۸هم تفاهمنامه ای منعقد شده و قرار است این پروژه هم در سال آینده 
دنبال شود. در مجموع طبق برنامه، ساخت و تکمیل خطوط متروی تهران باید 
تا سال۱42۰به اتمام برســد، اما با کارهای انجام شده در این دوره از مدیریت 
شهری و برنامه هایی که شهرداری تهران در دستورکار دارد، پیش بینی شده و 

قابل انتظار است که این مهم در سال ۱4۱۰نهایی شود.
باید به این نکته توجه داشت که شهرداری تهران در ششمین دوره از مدیریت 
شــهری، خطوط متروی پایتخت را به طول 2۵۹کیلومتــر از مدیریت پنجم 
شهری)از شهریور ۱۳۹۶ تا شــهریور ۱4۰۰( تحویل گرفت و اکنون با افتتاح 
متروی پرند طول خطوط متروی شهر تهران به بیش از ۳۰۰کیلومتر رسیده است. 
به عبارت دیگر، در این دوره از مدیریت شهری میانگین بیش از یک و نیم کیلومتر 

مسیر ریلی احداث شده که یک رکورد خوب و قابل توجه محسوب می شود.

ساخت یک ونیم کیلومتر  
خط مترو در هرماه


